
Legální konopí? 
Ne, děkuji
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Hlaváček dál pražské 
plánování nepovede 
Pražští radní odvolali 
ředitele Institutu plá-
nování a rozvoje Petra 
Hlaváčka. Důvodem 
bylo podle náměstkyně 
primátorky Petry Kolínské 
(SZ/Trojkoalice) zpoždění 
přípravy Metropolitního 
plánu. Opoziční TOP 09 
označila krok za šikanózní 
a destruktivní. str. 4

Citibank žaluje OKD 
o deset miliard korun
Největší věřitelé OKD jsou 
zpět ve hře. Americká Ci-
tibank podala k ostravské-
mu soudu žalobu, v níž se 
domáhá uznání pohledá-
vek za 10,1 miliardy korun. 
Částku dluží držitelům 
dluhopisů matka OKD, fir-
ma NWR. Za její splacení 
se ale zaručilo OKD. str. 7

Spekulanti vidí silnější 
korunu už za půl roku
Kurz 27 korun za euro 
může padnout už během 
prvních měsíců příštího 
roku. Alespoň na to sázejí 
spekulanti, kteří počítají 
s tím, že ČNB uvolní ko-
runu dříve než v polovině 
roku 2017. str. 9
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České zemědělství 
v nejhlubší krizi
Potraviny se do Česka 
vozí za dumpingové 
ceny, říká šéf 
společnosti Rabbit 
Zdeněk Jandejsek.

ROZHOVOR

str. 10–11

Cílem investic 
nákupní parky
Domácí byznysmeni 
včetně miliardáře 
Radovana Vítka skupují 
nákupní parky. Stojí míň 
než obchodní centra.

BYZNYS
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Zájem Čechů o legální 
léčebné konopí 
užívané na rakovinu či 
roztroušenou sklerózu 
je minimální. Místo 
předpokládaných  
200 pacientů si ho každý 
měsíc koupí v lékárně 
jen dvacet. Nepomáhá 
ani fakt, že cena konopí 
na předpis okolo sta 
korun za gram je nižší 
než na černém trhu. 
Dodavatel českého 
léčebného konopí 
Elkoplast Slušovice 
má navíc potíže 
s byrokracií.  BYZNYS / str. 5

KTWEETUJE: Paní Ivana 
pořádá střelecké soutěže, 
Miloš doporučuje ozbrojování 
lidu, a teď mu Andrej nechal 
vyrobit pořad Rozstřel. 
Skončil čas přetvářky.

twitter.com/e15news
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Lodí na letiště
Přes Prahu se v posledních dnech převalila 
vlna kritiky vůči modrým parkovacím zónám. 
Má osobní zkušenost je přitom pozitivní. Jako 
občanu Žižkova se mi před lety po narýsování 
modrých čar výrazně usnadnilo parkování 
v domovské čtvrti. Současné kritiky proto 
považuji za přespolní (a menšinové) řvouny, 
kteří by měli vzít na vědomí existenci kvalitní 
pražské MHD. 
 
Vlakový jízdní řád v Praze a okolí od prosin-
ce zhoustne. Městská a příměstská železniční 
doprava se těší stále větší oblibě cestujících, 
na což reaguje magistrát i Středočeský kraj. Bo-
hužel pražské tratě jsou na hranici svých kapa-
cit a protáhnout přes město například nákladní 
vlak je téměř nemožné. Jak krátkozraká byla 
politika první poloviny devadesátých let, kdy 
se předpokládalo, že lidé postupně přestanou 
jezdit vlakem a přesednou do aut. Hlavně kvůli 
tomu dnes pražské tratě nestačí.
 
Podobně historické kořeny mají potíže 
s dopravou na letiště. K terminálům na Ruzy-
ni se dá stále dostat pouze po silnici. Správa 
železniční dopravní cesty se přitom tento týden 
pochlubila průzkumem, podle kterého by těsná 
většina cestujících dávala přednost vlaku. 
Na druhém místě skončilo metro se šestnácti 
procenty. Zpráva z průzkumu se bohužel ne-
zmiňuje o vodní dopravě. Zavedení lodní linky 
z centra se totiž jeví jako stejně pravděpodobné.

n Vláda dnes zasedne nad 
návrhem státního rozpoč-
tu na rok 2017, šéf rezortu 
financí i premiér jsou 
přesvědčeni, že ministři 
předlohu schválí. Návrh 
má dané pevné manti-
nely a dolaďují se jenom 
detaily. Opoziční TOP 09 
oznámila, že navrhne plán 
státních financí vrátit 
vládě k přepracování.

Jana Havligerová

Základní parametry návrhu roz-
počtu na příští rok už jsou jasné. 
Stát plánuje, že utratí jeden bilion 
a 305 miliard korun. Odhadované 
příjmy jsou o 60 miliard nižší 
a tento schodek se měnit nemá. 
Dohodnuty jsou i výdaje praktic-
ky všech ministerstev, výhrady 
má pouze šéf rezortu vnitra Milan 
Chovanec (ČSSD), který žádá pro 
své ministerstvo ještě 1,1 miliar-
dy korun. Jednu miliardu korun 
navíc požaduje i ministryně pro 
místní rozvoj Karla Šlechtová 
(ANO). Šéf státní pokladny Andrej 
Babiš (ANO) hodlá neuzavřené 
kapitoly projednat před zasedá-
ním vlády.

Na začátku týdne byl definitiv-
ně vyřešen spor mezi rezortem 
práce a ministerstvem financí 
o valorizaci důchodů. Penze 
napřesrok vzrostou v průměru 
o 300 korun, nejvíc za posledních 
šest let. Výdaje na důchody tak 
opět budou největší rozpočtovou 
položkou, představují zhruba 
třetinu útrat státu. Odbory by 
chtěly navíc ještě půl miliardy 
korun na sociální služby, to však 
za možné nepovažuje ani minis-
tryně práce Michaela Marksová 
(ČSSD).

Stát bude napřesrok štědrý 
také ke svým zaměstnancům, 
prakticky všem vzrostou platy. 
Tím a také nárůstem počtu 
úředníků se však zdraží i provoz 

státu. A to vládní koalici vytýká 
opozice. „Výdaje na provoz státu, 
na platy, chce vláda zvýšit o 28 
procent, zatímco investice mají 
růst jen o 0,7 procenta a výdaje 
na vědu a výzkum o 0,9 procen-
ta,“ konstatoval včera exministr 
financí, předseda TOP 09 Miroslav 
Kalousek. Požaduje, aby vláda 
návrh rozpočtu přepracovala 
a plánovaný schodek snížila 
o třicet miliard. Za neodpovědný 
označuje návrh rozpočtu i ODS. 

Poslancům musí kabinet roz-
počtový návrh předložit do konce 
září. Sněmovna se jím začne zabý-
vat koncem října, v prvním čtení 
schvaluje základní parametry 
rozpočtu: výdaje, příjmy, schodek 
a způsob jeho vypořádání.

Dnes se rozhodne  
o rozpočtu na příští rok

Protagonisté dne

Petr HLAVÁČEK

ŘEDITEL IPR

Ladislav KRAJČA

ŘEDITEL ELKOPLASTU SLUŠOVICE

Shigehisa TAKADA

ŘEDITEL FIRMY TAKATA

Přes podporu kolegů i odborné 
veřejnosti byl odvolán z postu 
ředitele pražského Institutu 
plánování a rozvoje.

str. 4

Konopný byznys se firmě nerozjel 
tak, jak předpokládala. Problémy 
má jak s úřady, tak i s malým 
zájmem pacientů.

str. 5

Zájemci o koupi firmy Takata ji 
chtějí nejprve poslat do insolvence. 
Důvodem jsou obavy kolem jejích 
problémů s vybuchujícími airbagy.

str. 8

Zápisník  
Jana Šindeláře

OKOLÍ ATOMOVÉ ELEKTRÁRNY je v těchto dnech místem, kde probíhá cvičení Safeguard Dukovany 2016. 
Vojáci vybudovali u přístupových cest k elektrárně strážní stanoviště a kontrolní místa a začali ji střežit. Cílem 
cvičení je prověřit zajištění vnější ochrany elektrárny. Do akce se kromě armády zapojí policie a pracovníci 
elektrárny. Cvičení potrvá do 23. září.

CVIČENÍ V DUKOVANECH
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Vyřešeno

Penze by měly poskočit nejvíc za šest let, vzrostou v průměru o 300 korun 
měsíčně, průměrný důchod by tak v příštím roce mohl činit 11 745 korun. Tento 
návrh ministryně práce a sociálních věcí Michaely Marksové (ČSSD) podporuje 
celá vládní koalice a prakticky celá opozice. 

Nevyřešeno

Ministr vnitra Milan Chovanec (ČSSD) chce rozpočet svého rezortu v příštím 
roce navýšit o další 1,1 miliardy korun. Víc než polovinu částky hodlá policie 
využít na protiteroristická opatření. Podle vyjádření ministra Andreje Babiše 
už pro podobné výdaje není prostor a vnitro má ještě nespotřebované nároky 
z minulosti.

Co je vyřešeno 
a o čem se bude ještě jednat



n Pacienti zbytečně 
běhají po doktorech, 
péče se prodražuje. 
To jsou podle praktic-
kých lékařů důsledky 
omezení, která jim ne-
dovolují předepisovat 
některé léky na pojiš-
ťovnu.

Adéla Čabanová

Praktičtí lékaři usilují o to, 
aby mohli na účet zdravotní 
pojišťovny předepisovat 
všechny léky, nebo aspoň víc 
než dnes. „Podle našich od-
hadů by mohly být ušetřeny 
až stovky milionů korun,“ 
uvádí místopředseda Společ-
nosti všeobecného lékařství 
Igor Karen. Hlavně na zby-
tečných návštěvách pacientů 
u specialistů. Podle něj není 
důvod omezovat, který lékař 
může léky na pojišťovnu 
předepsat. Proti jsou někteří 

zástupci specializovaných 
lékařů.

Počet léků, u kterých 
je předpis na pojišťovnu 
omezen jen na některé lékaře, 
roste. Je to zhruba třetina 
hrazených léků. „I centrální 
příjmy nemocnic jsou  
pacienty zneužívány proto, 
aby se dostali k lékům, které 
jim nemůže předepsat prak-
tický lékař,“ uvádí předseda 
České lékařské společnosti 
Jana Evangelisty Purkyně 
Štěpán Svačina. 

Náměstek ministra 
zdravotnictví Tom Philipp 
po nedávné pohrůžce stávkou 
praktiků slíbil přezkoumat 
omezení předepisování. 
Praktici chystají seznam 
léků, u kterých je problém 
nejpalčivější. Mezi nimi 
budou moderní bezpečněj-
ší léky při cukrovce nebo 
některé přípravky na kožní 
problémy.

O tom, kdo může který lék 
předepisovat, aby jej zdra-

votní pojišťovny uhradily, 
rozhoduje Státní ústav pro 
kontrolu léčiv ve správním 
řízení. Přihlíží přitom ke sta-
novisku specialistů na danou 
nemoc. Ti často s předepi-
sováním léků praktickými 
lékaři nesouhlasí. 

Praktikům nahrává 
srpnové rozhodnutí Nej-
vyššího správního soudu, 
o kterém informoval expert 
na zdravotnické právo Ondřej 
Dostál. Soud zkoumal úřední 
rozhodnutí, podle kterého 
směli lék na prostatu pře-
depisovat jen urologové. To 
bylo postavené na vyjádření 
České urologické společnosti, 
ve kterém se stroze píše, že 
souhlasí s omezením a že 
tyto léky nikdy praktičtí léka-
ři v Česku nepředepisovali. To 
ale podle Nejvyššího správ-
ního soudu nestačí. Napříště 
budou muset úředníci důvo-
dy pro omezení předepiso-
vání léků na pojišťovnu lépe 
zdůvodnit.  NÁZORY str. 13

Milionové plýtvání? Praktičtí 
lékaři chtějí psát víc léků

www.E15.cz | 3 |
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MZe chystá úlevy pro 
obyvatele malých obcí
Zaměstnanci v obcích 
do 500 obyvatel možná 
získají slevu 500 korun 
měsíčně na sociálním 
pojištění. Podnikate-
lé z těchto obcí, kteří 
zaměstnávají do deseti 
lidí, by mohli získat až 
dvoumilionový zvýhod-
něný úvěr. Na některé 
z budoucích koaličních 
rad to navrhne ministr ze-
mědělství Marian Jurečka 
(KDU-ČSL). 

Zahraniční dluh Česka 
vzrostl
Zahraniční dluh Čes-
ké republiky vzrostl 
ve 2. čtvrtletí o 132,8 mi-
liardy na 3,353 bilionu 
korun. Meziročně byl vyšší 
o 381,7 miliardy korun. 
Dluh Česka vůči cizině od-
povídá 72,1 procenta hru-
bého domácího produktu. 
Vyplývá to z předběžných 
údajů České národní 
banky. /čtk/

Krátce

Ministerstvo dopravy vy-
bralo 11 dálničních úseků, 
kde osobní auta od ledna 
nebudou za průjezd platit. 
Dálniční kupon nebudou 
muset mít vozidla například 
na úsecích dálnic v okolí 
Prahy, Kroměříže, Berouna 
a Ústí nad Labem. Celkem 
111 kilometrů minister-
stvo vybralo proto, že jde 
o komunikace sloužící jako 
obchvaty velkých měst, lidé 
bez kuponu je tak nebudou 
muset objíždět po silnicích 
nižších tříd. 

Vyjmutí silnic ze sítě 
zpoplatněných komunikací 
podle ministra dopravy 
Dana Ťoka nepřinese vý-
znamný propad v příjmech 
za dálniční známky. Loni 
úřad ze zpoplatněné sítě 
vyjmul zhruba 45 kilo-
metrů silnic, na výběrech 
poplatků se to prakticky 
neprojevilo. Zatímco loni 
se z prodeje dálničních ku-
ponů vybralo 4,4 miliardy 

korun, letos do konce srpna 
již úřad eviduje výběr 
4,3 miliardy korun.

Ministr dál řekl, že ceny 
dálničních známek by se 
od příštího roku neměly 
měnit. /čtk/

Část dálnic bude 
bez placení 

Obchvat Prahy od D7 po ulici 
K Barrandovu

D1 u Kroměříže

D5 Beroun, Králův Dvůr

D5 Plzeň

D6 Praha

D7 Praha

D8 Ústí nad Labem

D10 Brandýs nad Labem

D11 Praha

D35 Olomouc

D46 Prostějov

Zdroj: Ministerstvo dopravy

Vyjmuté dálniční 
úseky
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Propojení Komořan se silnič-
ním okruhem by mělo stát 
2,2 miliardy korun. Pražští 
radní včera schválili zahájení 
jeho projektování.

Silnice by měla vést ve sto-
pě současné Komořanské 
ulice, která bude rozšířena. 
Pro její pokračování má být 
zčásti využita dnešní želez-
niční trať ve směru na Vrané 
nad Vltavou. Železnici čeká 
přeložení západním směrem. 
Vyprojektování akce by mělo 
podle veřejné zakázky stát 
asi 42 milionů korun.

Městská část Praha 12 
měla k záměru několik při-
pomínek, projekt jich většinu 
zohlední. Radnice žádá, aby 
byla komunikace mezi uli-
cemi U Soutoku a Pražským 
okruhem zúžena na dva 
pruhy. Obává se nadměrné 
dopravní zátěže a hluku. 
Současně chce také přemístit 
fotbalové hřiště a psí útulek, 
kterých se stavba dotkne. 
Zachovat by se měl koridor 

pro budoucí tramvajovou 
trať do Komořan. V rámci 
projektu by měla vzniknout 
i nová křižovatka.

Ministerstvu dopravy se 
na projektu původně nelíbilo, 
že nová mimoúrovňová kři-
žovatka povede v těsné blíz-
kosti křižovatky Strakonické. 
Nakonec ale souhlas s touto 
trasou vydalo. S touto varian-
tou souhlasila už v roce 2006 
i modřanská radnice.

Někteří místní obyvatelé 
prosazovali místo silnice 
most přes Vltavu u soutoku 
s Berounkou ke Strakonic-
ké ulici. Obávají se toho, že 
se kvůli silnici zvýší hluk 
a zhorší ovzduší. Varianta 
mostu se ale nezdála vhodná 
ministerstvu životního 
prostředí kvůli možnému 
ohrožení datového centra 
v komořanském zámku, 
které slouží v případech pří-
rodních katastrof. Navíc prý 
u Vltavy žije řada ohrože-
ných živočichů. /čtk/

Praha připravuje propojení Komořan s okruhem 

n Zpoždění přípravy 
Metropolitního plánu 
má být důvodem, proč 
byl včera pražskými 
radními odvolán ředi-
tel Institutu plánování 
a rozvoje (IPR) Petr 
Hlaváček.

Dočasným vedením IPR 
pověřili radní jeho zástupce 
Ondřeje Boháče. Kdy bude vy-
brán nový ředitel, není jasné, 
výběrové řízení má být vypsá-
no do konce října. Hlaváček 
se stal ředitelem IPR v únoru 
2015. IPR je příspěvkovou 
organizací hlavního města, 
která má na starosti mimo 
jiné územní plánování.

Náměstkyně primátorky 
Petra Kolínská (SZ/Trojkoa-
lice) včera řekla, že důvodem 
pro Hlaváčkův odchod bylo 
jeho odmítnutí odvolat Ro-
mana Kouckého, šéfa skupiny 
připravující Metropolitní 
plán: „Kdyby to bylo na mně, 

řešila bych vše odvoláním 
pana Kouckého, ale ředitel 
Hlaváček spojil svou funkci 
s jeho, a abych se domohla 
této změny, musela jsem při-
stoupit k jeho odvolání.“

Hlaváček považuje 
zdůvodnění svého odvolání 
za zarážející. „Jmenování 
a odvolání ředitele je plně 
v gesci rady. Nerozumím 
ovšem důvodům. Údajně jsou 
za tím problémy s přípravou 
Metropolitního plánu. Tako-
vé zdůvodnění je zarážející, 
protože k tomu kroku do-
chází záhy poté, co nezávislá 
expertní skupina přišla se 
závěrem, že plán je v souladu 
se zákonem a že by Praha 
měla pokračovat v jeho poři-
zování,“ řekl Hlaváček.

Opoziční TOP 09 označila 
krok za šikanózní a de-
struktivní. Na Hlaváčkovu 
stranu se postavila většina 
zaměstnanců IPR a vznikla 
petice proti jeho odvolání. 
„Petr Hlaváček byl zárukou 
transparentnosti, profesiona-
lity a poctivé snahy o dialog. 

Nerozumím, proč se Praha 
zbavuje tak kompetentních 
a důvěryhodných odborníků 
a ohrožuje fungování tak pro-
gresivní instituce, jako je IPR 
Praha. Pro rozvoj hlavního 
města to vnímám jako velmi 
špatný signál,“ řekl Martin 
Rajniš, předseda Gremiální 
rady IPR. /čtk/

Pražští radní odvolali 
ředitele IPR

KONEC ŘEDITELE. Petr Hlavá-
ček byl v čele IPR od roku 2015.
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Plán propojení Komořan se silničním okruhem

SLIVENEC

KAMÝK

RADOTÍN

LAHOVICE

Komořanská ulice

Komořanská ulice

TOČNÁ

VELKÁ CHUCHLE

MODŘANY

KOMOŘANY

Stavba si vyžádá
přeložení železnice

Měla by vzniknout 
nová křižovatka

Dopravě v Čakovicích 
má pomoci zprovoznění 
bývalé vlečky čakovického 
cukrovaru a její napojení 
na železniční trať směřující 
do centra Prahy. Vzniklo 
by tak železniční spojení 
pro několik tisíc obyvatel 
starých Čakovic a rychle 
se rozrůstajícího sídliště. 
Informoval o tom místosta-
rosta městské části Praha-
-Čakovice Jiří Vintiška. 

V současné době radnice 
řeší, zda vykoupit, nebo 
dlouhodobě pronajmout po-
zemky pod částí dráhy, kte-
rá není ve vlastnictví města. 
Praha vlastní jen část 
vlečky. Zbytek pozemků pod 
tratí, zhruba 300 až 400 me-
trů, má ale řadu vlastníků 
a Praha je u těchto pozemků 
jen desetinovým vlastní-
kem, uvedl Vintiška. S nimi 
se chce městská část dohod-
nout na využívání zbytku 
tratě výměnou například 
za investice do silniční 
infrastruktury, kterou areál 
cukrovaru potřebuje.

Čakovické sídliště má po-
dle Vintišky v současnosti 

přes tři tisíce obyvatel, 
plány na jeho rozvoj ale 
počítají se zvýšením počtu 
rezidentů na pět až šest 
tisíc. Právě u těchto lidí 
městská část předpokládá, 
že by nově vzniklé spojení 
hojně využívali.

Vznik odbočky želez-
niční trati k čakovickému 
sídlišti podporuje i or-
ganizátor pražské MHD 
Ropid. „Na trati z Neratovic 
do Prahy cítíme každý 
rok větší a větší poptávku 
cestujících po železniční 
dopravě. Rozvoj místních 
obcí i komplikace na silnič-
ních příjezdech do hlavní-
ho města dělají železnici 
velmi žádanou,“ uvedl 
Pavel Procházka, náměs-
tek ředitele Ropidu pro 
příměstskou dopravu.

Právě příměstská dopra-
va patří spolu s dálkovou 
dopravou mezi nejrychleji 
rostoucí segmenty želez-
niční dopravy, která v řadě 
případů dokáže výrazně 
zkrátit cestu do města 
oproti jiným druhům 
městské dopravy. /čtk/

Čakovice chtějí 
zprovoznit vlečku



n Stát optimisticky 
předpokládal, že 
konopí si v lékárně 
každý měsíc koupí 
dvě stovky pacientů. 
Reálně je jich dva-
cet. Dodavatel navíc 
nepřekonal potíže 
s byrokracií.

Adéla Čabanová

V říjnu končí historicky 
první smlouva Státního 
ústavu pro kontrolu léčiv 
s dodavatelem konopí, 
firmou Elkoplast Slušovice. 
Podnik do speciálních tech-
nologií v pěstírně a rozjezdu 
prodeje investoval kolem pěti 
milionů korun. Lékový ústav 
od něj ale koupil jen první 
z plánovaných čtyř dodávek 
po deseti kilogramech suše-

né rostliny, protože nedoložil 
certifikát kvality. 

Pokud Elkoplast potvrzení 
do října nedodá, zbylé kono-
pí nebude moci prodat a mís-
to 3,6 milionu korun získá 
za první várku jen necelý 
milion. „Je to nová věc, 
narazila na spoustu 
úředních bariér,“ 
vysvětluje La-
dislav Krajča 
z Elkoplastu 
s tím, že 
úsilí podniku 
o získání cer-
tifikátu právě 
finišuje.

Kdyby jeho 
snaha z jakýchkoli 
příčin selhala, v do-
dávkách léčebného konopí 
na český trh by nastala 
prodleva několika měsíců. 
Lékový ústav vypíše v říjnu 
nové výběrové řízení. 
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Pokud  
Elkoplast do října  

nedodá certifikát kvality,  
získá místo

3,6
milionu jen necelý  

milion korun.

Byznys s léčivým 
konopím selhal

 Pramen SÚKL

Výdeje konopí v lékárnách (k 12. 9. 2016)

Počet pacientů
Vydané množství  

(v gramech)

duben 13 154

květen 39 422,5

červen 28 218

červenec 24 214

srpen 31 294,5

září (do 12. v měsíci) 8 25

celkem 143 1328

Prodej léčivého konopí 
v lékárnách prosazoval ná-
rodní protidrogový koordi-
nátor Jindřich Vobořil. Díky 
smlouvě s Elkoplastem se 
podařilo nastavit cenu nižší 
jak proti černému trhu, tak 

proti případným dodáv-
kám ze zahraničí. 

Navzdory výsled-
ným sto koru-

nám za gram 
je však zájem 
nevalný. 

„Očekával 
jsem, že si 

recept na lé-
čebné konopí 

vyzvednou 
měsíčně dvě stovky 

lidí. Dnes víme, že je to 
průměrně dvacet pacientů,“ 
uvedl ředitel Státního ústavu 
pro kontrolu léčiv Zdeněk 
Blahuta.

Krajča ale věří, že poptáv-
ka bude postupně růst. „Vě-
řím, že se to rozjede. Doktoři 
se to na studiích neučili,“ při-
pomněl. Elkoplast Slušovice 
se chystá přihlásit i do nové-
ho výběrového řízení.

Zájem o novou zakázku na 
dodávky konopí pro lékový 
ústav ohlásil v regionálním 
Deníku také ředitel Mec-
lovské zemědělské Jaroslav 
Hána. Jeho akciová spo-
lečnost ze západočeského 
Meclova se ve spolupráci 
s Českou zemědělskou uni-
verzitou věnuje mimo jiné 
výzkumu léčebného konopí.

PRODUKCE. O dodávky konopí do lékáren se zajímá také společnost Meclovská zemědělská, která 
při výzkumu spolupracuje s Českou zemědělskou univerzitou.
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Homolka Premium Care a.s. - Prodej akcií 
Výběrové řízení                         ukončení 1. kola: 26. 10. 2016

Předmětem prodeje nabízeným prostřednictvím VŘ tvoří 100 % 
akcií společnosti Homolka Premium Care a.s., IČ: 24661694, 
se sídlem Reontgenova 37/2, Motol, 150 00 Praha 5, repre-
zentovaný jedním kusem hromadné akcie v listinné podobě. 
Hromadná akcie tvoří 100% základního kapitálu spol. Homol-
ka Premium Care, která se specializuje na poskytování nad-

standardní individuální zdravotní péče a 
organizaci lékařských prohlídek ve spo-
lupráci s nemocnicí Na Homolce.

Doporučená kupní cena: 23.700.000,- Kč 
Martin Stibor, 777 718 316, 257 314 251
martinstibor@naxos.cz www.naxos.cz

259088/11 inzerce

Michal Tomeš

Po nabídce automobilů 
přichází Slevomat s na-
bídkou, která v českém 
prostředí e-commerce 
dosud neexistovala. „Zatím 
se nikdo nepokusil prodá-
vat on-line rodinné domy 
a již první den ukazuje, že 
Slevomat se trefil do černé-
ho. Jen během dopoledne 
mělo o nabídku rodinného 
domu postaveného na klíč 
zájem pět zákazníků. To 
jen potvrzuje trend, že je 
velký hlad po netradičních 
a exkluzivních nabídkách,“ 
uvedla ředitelka portálu 
Marie Chytilová. 

Zatímco na počátku 
se Slevomat zaměřoval 
na hromadné nakupování 
se slevou pro běžné uži-

vatele, během uplynulých 
šesti let jej využívají stále 
bonitnější zákazníci.  

„Nabídka nemovitostí 
funguje tak, že zákazník 
složí kauci deset tisíc 
korun, která jej opravňuje 
ke slevě na nízkoenerge-
tický dům. Na výběr jsou 
tři varianty stavby. V té 
nejlevnější je dům v hodno-
tě 1 359 000 korun nabíd-
nut za milion deset tisíc 
korun. Úspora tak činí přes 
300 tisíc korun,“ doplnila 
Chytilová. Připomněla, že 
na zákazníkovi pak zůstává 
již jen vyřízení hypotéky 
a koupě pozemku. 

S obdobnou nabídkou 
přišel před časem i slo-
venský Zlavomat, kde byla 
poptávka rovněž obrovská.
 Více E15.cz 

Slevomat nabízí 
nové domy od 
milionu korun

Nábytkáři dostali  
pokutu za kartel 
Úřad pro ochranu hospo-
dářské soutěže pokutoval 
tři nábytkářské firmy za to, 
že uzavřely kartelovou 
dohodu. Dohromady mají 
zaplatit téměř čtyři miliony 
korun. Rozhodnutí je pra-
vomocné. Nejvyšší pokutu 
má zaplatit firma Lachman 
Interier Design, a to  
2,27 milionu korun. Firma 
AM Interiér dostala pokutu 
461 tisíc a Sollus Nábytek 
936 tisíc korun. 

Rybářství Třeboň 
zahájilo výlovy rybníků
Na jihu Čech začaly výlovy, 
které potrvají do konce lis-
topadu. Rybářství Třeboň, 
největší producent sladko-
vodních ryb v Evropě, chys-
tá z 250 rybníků vylovit 
na 2300 tun ryb, především 
kaprů. Celkově Rybářství 
Třeboň hospodaří na zhru-
ba 450 rybnících, tedy na 
osmi tisících hektarů vodní 
plochy. Na produkci ryb 
se podílí zhruba patnácti 
procenty. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/slevomat-nabizi-nove-domy-od-milionu-1322094
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n Miliardář Radovan 
Vítek i bývalý vrcho-
lový manažer skupiny 
Orco Aleš Vobruba 
investují kapitál 
do nákupních parků. 
Ty teď stojí méně než 
obchodní centra.

Daniel Novák

Rostoucí ceny podnikatel-
ských nemovitostí nutí řadu 
investorů ohlížet se v reali-
tách po nových možnostech, 
kam umístit kapitál. V kurzu 
jsou nákupní parky, tedy 
maloobchodní areály, které 
na rozdíl od obchodních cen-
ter nemají společnou pasáž, 
sdílejí parkoviště a každý 
obchod má zvenku vlastní 
vstup. „Na trhu začaly hodně 
působit české investiční 
fondy. Do nákupních parků 

však kromě nich investují 
také místní firmy,“ uvedl Jiří 
Kristek, vedoucí oddělení ná-
kupních parků v poradenské 
společnosti Cushman 
& Wakefield.

Tyto nemovitosti jsou 
atraktivní také kvůli 
cenám, které sice 
stále rostou, ale 
za jednotlivý 
nákupní park 
investoři 
zaplatí zpra-
vidla desítky 
až stovky 
milionů korun. 
To jsou částky, 
jež často dají 
hravě dohromady 
i lokální byznysmeni. 
Mimo metropoli lze nákupní 
parky pořizovat za částky, 
z nichž se investorům ročně 
vrátí kolem osmi procent.

„Jednou za týden dosta-
neme nabídku od nějakého 

investora,“ popsal situaci 
na trhu Jindřich Kukačka, šéf 
KPD Group, která společně 
s firmou Exafin právě staví 
nákupní parky v Kolíně nebo 
v Šestajovicích u Prahy. 
Prodávat v současnosti hodlá 

jen v případě, kdyby 
přišla hodně dobrá 

nabídka.
Několik 

nákupních 
parků po celé 
republice si 
již pořídila br-
něnská inves-

tiční skupina 
DRFG. Dalším 

domácím hráčem, 
který si nedávno 

opatřil nákupní kom-
plex Severka Liberec, jsou 
privátní investoři ze skupiny 
Fidurock. V segmentu retail 
parků se rozhlížejí také fondy 
Conseq nebo skupina Trige-
ma. Její doménou v realitách 

České investory lákají nákupní parky

Mimo Prahu  
lze nákupní park 

 pořídit za částku, z níž  
se investorovi vrátí kolem

8 %
ročně.

Majitelé kancelářské centrály řetězce Albert z tuzemských skupin 
Exafin a KPD se letos pustili do výstavby nákupních parků ve velkém. 
Mají teď rozpracovaných sedm projektů ve středních Čechách, 
tedy v regionu, který podle poradců z Cushman & Wakefield mezi 
developery těchto areálů nejvíce letí. Realitní byznysmeni z Exafinu 
a KPD jen letos investují kolem půl miliardy korun. V zásobě mají 
ještě další projekty za 1,3 miliardy. S financováním výstavby jim 
pomáhá ČSOB.

KPD a Exafin investují  
půl miliardy korun

HRÁČ Z RAKOUSKA. 
Skupina Immofinanz 
patří se sítí StopShop 
mezi čtyři největší 
vlastníky nákupních 
parků v Česku. Fo

to
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přitom dosud byly hlavně 
byty a lyžařské areály. Na ná-
kupech jsou i velcí hráči typu 
skupiny CPI. Firma miliardá-
ře Radovana Vítka aktuálně 
získala další retailový park 
v Zápech u Brandýsa nad La-
bem. Prodejcem byl za blíže 
neurčenou cenu rakouský 
developer Eyemaxx. 

Před pěti lety se CPI akvizi-
cí celé sítě nákupních parků 
dostala v oboru jako jediný 

tuzemský hráč mezi čtyřku 
největších společností. V sou-
časnosti ovládá polovinu 
trhu.

Byznys už zlákal rovněž 
někdejšího vrcholového 
manažera developerské sku-
piny Orco Aleše Vobrubu. Je 
jedním z investorů do nového 
nákupního parku Rotunda 
v Havířově. To bude vůbec 
největší takový areál, který se 
letos otevře.

Vítězem třímiliardového 
tendru státního podniku 
Lesy ČR na lesnické práce 
a prodej dřeva pro léta 2017 
až 2021 je skupina Petra 
z Ratíškovic u Hodonína. 
Petra a s ní propojená spo-
lečnost T.E.P. Holz v tendru 
nazvaném 2017+ podaly 
nejlepší cenovou nabídku 
na 15 z 48 soutěžených jed-
notek, a mají tak šanci získat 
patnáct kontraktů. 

Petra díky tomu může 
významně posílit svou pozici 

v těžbě dřeva ve státních 
lesích a stát se největším 
obchodním partnerem Lesů 
ČR. Mohla by tak být výrazně 
dominantní z pohledu 
lesnických zakázek v Čes-
ku, uvedl generální ředitel 
Lesů ČR Daniel Szórád, když 
zveřejňoval výsledky tendrů. 
Petra označila své vítězství 
za překvapení.

Skupina Petra, do níž 
spadá vedle firmy T.E.P. Holz 
ještě firma T.E.P.Z., ve stát-
ních lesích letos těží 1,12 mi- 

lionu metrů krychlových 
dřeva. Na těžbě zadávané 
firmám to představuje osm-
náctiprocentní podíl, největ-
ší ze všech firem pracujících 
pro Lesy ČR. Po vítězství 
v nynějším tendru má Petra 
v příštím roce šanci zvýšit 
těžbu ve státních lesích 
o více než 605 tisíc metrů 
krychlových dřeva a dostat 
se na 1,73 milionu metrů 
krychlových. Její podíl by se 
tak posunul téměř na třicet 
procent. /čtk/  Více E15.cz

Petra vyhrála tendr Lesů

České Radiokomunikace 
zveřejnily první seznam 
televizí a set top boxů, 
které dokážou zpracovávat 
signál pozemního vysílání 
DVB-T2, na které má Česko 
přejít v roce 2021. 

Seznam na internetové 
stránce dvbt2overeno.cz 
zatím obsahuje několik 
stovek ověřených televizí 
od osmi výrobců. Certifi-
kovat zařízení na českém 

trhu začala firma na konci 
srpna. Během certifikace 
ČRa ověřují shodu s para-
metry stanovenými Českým 
telekomunikačním úřadem 
a další technické specifika-
ce. Patří k nim také to, zda 
přístroje mají českou lokali-
zaci, tedy „umějí“ česky. 

Výrobci, jejichž produkty 
uspějí, je smějí označit spe-
ciálním logem a samolep-
kou. /čtk/  Více E15.cz

Ověřené televize 
zvládají nové vysílání 

http://zpravy.e15.cz/byznys/zemedelstvi/miliardovy-tendr-lesu-cr-vyhrala-skupina-petra-uniles-skoncil-druhy-1322036
http://e-svet.e15.cz/technika/je-vase-televize-pripravena-na-novou-generaci-vysilani-podivejte-se-1322099
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n Ostravský soud 
začne příští rok řešit, 
zda bude muset OKD 
splácet i dluhopisy, 
jež vydala její mateř-
ská společnost NWR. 
Ohrožuje to výplatu 
ostatních věřitelů.

Jan Stuchlík

Největší věřitelé OKD jsou 
zpátky ve hře. Americká Citi-
bank podala k ostravskému 
krajskému soudu, který řeší 
úpadek těžařské firmy, žalo-
bu, v níž se domáhá uznání 
pohledávek za 10,1 mi- 
liardy korun. Tuto částku 
dluží držitelům dluhopisů 
matka OKD, společnost NWR. 
Za její splacení se ale zaručila 
karvinská firma. Vedení OKD, 

které spolu s insolvenčním 
správcem v srpnu pohledávku 
popřelo, teď bude muset spla-
cení deseti miliard zapracovat 
do reorganizačního plánu, 
jenž předloží věřitelům 
v polovině prosince. 
Mluvčí OKD Ivo 
Čelechovský se 
k případnému 
ovlivnění 
reorganiza-
ce odmítl 
vyjádřit s tím, 
že je třeba se 
obeznámit s ob-
sahem žaloby.

„Standardně se 
na obdobné pohledávky 
vytváří v plánu rezerva,“ řekl 
Michal Žižlavský, předseda 
Rady expertů Asociace insol-
venčních správců, který v in-
solvenčním řízení zastupuje 
jednoho z věřitelů OKD, do-

pravní společnost AWT. Jenže 
rezervy není v OKD z čeho 
tvořit. Vedení firmy předložilo 
věřitelům při hlasování o po-
volení reorganizace modelové 

propočty, které i při 
optimistickém vý-

hledu růstu cen 
uhlí slibují, že 
firma z pohle-
dávek uhradí  
2,5 procenta. 
A to OKD 
počítalo jen 

s uznanými 
pohledávkami 

ve výši 2,9 miliar-
dy korun. 

Kdyby firma musela 
počítat i se spornými deseti 
miliardami korun, věřitelé 
by nedostali prakticky nic. 
Protože platí, že OKD stanoví, 
jaké procento ze všech pohle-
dávek bude schopná uhradit. 

Největší část z volných peněz 
by pak odtekla do Citibank. 
I ona by ale dosáhla jen na zlo-
mek celkové pohledávky.  

Samotná existence tak 
vysoké sporné pohledávky ne-
vylučuje, aby věřitelé na pro-
sincové schůzi o navrženém 
reorganizačním plánu hlaso-
vali. Budou však žít dlouho 
v nejistotě, jak soud dopadne. 
„U incidenčních sporů, které 
se týkají OKD, se očekává, 
že začnou být věcně projed-
návány začátkem příštího 
roku. U společnosti Citibank 
se jedná o obsáhlou žalobu, 
kde budou například nutné 
překlady důkazů do českého 
jazyka, což může mít také vliv 
na délku řízení,“ sdělila mluv-
čí Krajského soudu v Ostravě 
Lucie Olšarová. Podobná říze-
ní se podle zkušeností z praxe 
mohou táhnout až několik let.

Americká Citibank žaluje  
OKD o deset miliard korun

OKD 
věřitelům předložilo 

modelové propočty, podle 
nichž v optimistické verzi 

uhradí z pohledávek

2,5 %. 

E15_225x148.indd   1 19. 9. 2016   13:16:22
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Export patrně 
přesáhne 
čtyři biliony
Vývoz z Česka by letos měl 
dosáhnout rekordních více 
než čtyř bilionů korun, 
očekávají podnikatelské 
svazy. Dál stoupá podíl 
exportu mířícího do EU 
a eurozóny. Poraden-
ská společnost Deloitte 
odhaduje, že vývoz letos 
vzroste o čtyři procenta 
na rekordních 4,02 bilionu 
korun a dovoz stoupne 
o procento na 3,52 bilionu 
korun. 

Růst vývozu podle hlav-
ního ekonoma Deloitte Da-
vida Marka podporuje zvý-
šení zahraniční poptávky 
a zlepšení konkurence-
schopnosti díky poklesu 
mzdových nákladů. Tento 
faktor a oslabení nominál-
ního kurzu koruny zásahy 
ČNB vedly k tomu, že reál-
ný kurz koruny je o čtrnáct 
procent slabší než před 
čtyřmi roky. /čtk/
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Kofola posiluje svou pozici v adriatickém regionu

Nápojářská skupina Kofola oznámila, že od chorvatské 
společnosti Podravka kupuje chorvatského výrobce mine-
rálních vod Studenac. Obě společnosti podepsaly dohodu 
o prodeji, akvizice by měla být dokončena letos.

V Číně se rodí světová dvojka ve výrobě oceli

Čínská ocelářská dvojka Baosteel Iron and Steel koupí 
menšího domácího konkurenta Wuhan Iron and Steel. 
Tím vznikne druhý největší producent oceli na světě po 
lucemburské společnosti ArcelorMittal. Spojený podnik 
bude moci produkovat asi 60 milionů tun oceli ročně. 

Grab získal nové peníze pro boj s Uberem

Asijský provozovatel alternativní osobní přepravy Grab 
získal od investorů 750 milionů dolarů. Firma, která nabí-
zí mobilní aplikací zprostředkovanou přepravu v zemích 
jihovýchodní Asie, si chce upevnit pozici na těchto trzích 
a odrazit nápor amerického konkurenta Uber. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,242

Čína 1 3,624

Dánsko 1 3,626

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,598

Japonsko 100 23,716

Kanada 1 18,269

Maďarsko 100 8,741

Norsko 1 2,916

Polsko 1 6,289

Rusko 100 37,263

Švédsko 1 2,822

Švýcarsko 1 24,684

Turecko 1 8,119

USA 1 24,160

Velká Británie 1 31,335

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 20. 9. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 54,05 -0,83

ČEZ 426,50 0,80

Erste Bank 704,70 1,91

Fortuna 89,70 0,11

Kofola 410,00 0,74

KB 826,00 -0,60

Moneta 80,20 -0,19

O2 CR 235,00 0,69

Pegas 798,90 0,14

Philip Mor. ČR 12 580,00 -1,09

TMR 710,00 2,16

Unipetrol 180,00 -0,19

VIG 469,00 1,08

Celkový objem (v tisících korun) 510 155,00

Akcie na pražské burze 20. 9. 2016 

n Informace o mož-
ném krachu srazily 
na burze v Tokiu akcie 
Takaty o 12 procent.

Jan Stuchlík

Už za pár týdnů si japonský 
výrobce airbagů Takata vy-
bere zájemce, s nimiž bude 
jednat o svém převzetí. Jenže 
někteří z nich by chtěli fir-
mu prohnat před odkoupe-
ním insolvenčním řízením, 
zjistila agentura Bloomberg. 
Vedení firmy, jejíž airbagy 
mohou vybuchnout a zabít 
řidiče a spolujezdce, přitom 
bankrot dosud vylučovalo.

Cílem insolvence by mělo 
být osekání části závazků 
Takaty, která má dva závody 
také v Česku. Zatím ovšem 
není jasné, kolik bude japon-
ského výrobce stát výměna 
vadných zařízení pro nafu-
kování bezpečnostního pytle. 
Jejich exploze a vzniklé stře-
piny usmrtily patnáct lidí. 
Firma bude muset v příštích 
letech vyměnit na 70 milionů 
vadných součástí. V USA jde 
o největší svolávání majitelů 
aut do servisů v historii.

Analytici se shodují, že 
pokud automobilky Takatě 

Výbušné airbagy mohou 
Takatu stáhnout k insolvenci

neodpustí náklady na svo-
lání zákazníků a výměnu 
zařízení, bude muset 
japonská společnost zaplatit 
miliardy dolarů. Se zákaz-
níky z řad výrobců aut už 
Takata o způsobu úhrady 
nákladů na výměny vyjed-
nává od února. „Jednání se 
protáhnou, protože japonské 
a zahraniční automobilky 

mají různé zájmy,“ tvrdí 
Shintaro Niimura, analytik 
investiční společnosti No-
mura Securities.

Informace o možné 
insolvenci poslala akcie 
Takaty přes víkend na ja-
ponské burze o 12 procent 
dolů. Od začátku roku 2014 
se akcie Takaty propadly 
o 88 procent. Mezi zájem-

ce o koupi se zatím podle 
Bloombergu přihlásila 
investiční skupina Carlyle 
Group, která spolupracuje 
s americkým výrobcem 
airbagů Key Safety Systems. 
O koupi firmy má zájem také 
japonský výrobce nafukova-
čů airbagů Daicel, který už 
nyní Takatě tyto součástky 
dodává. Ve hře je ale i ame-

rická investiční skupina 
KKR. Takata a potenciální 
zájemci se zatím nechtěli 
k probíhajícím námluvám 
vyjadřovat.

Nejvíce by se insolvence 
dotkla držitelů dluhopi-
sů japonského výrobce. 
„Z dlužné částky by se jim 
vrátil jen zlomek. V ne-
dávných insolvenčních 
řízeních japonských firem 
dostali věřitelé zhruba 
10 procent svých pohle-
dávek,“ uvádí Nobuhiko 
Anbiru, úvěrový analytik 
v Mitsubishi UFJ Morgan 
Stanley.

V souboji o získání kon-
trolního podílu v Takatě 
budou mít podle analytiků 
nejspíš navrch japonští 
výrobci. Favoritem by 
měl být Daicel. Naopak 
moc šancí se nedává Key 
Safety Systems, kterou 
loni koupil čínský výrobce 
Ningbo Joyson Electronic 
Corp. „Ningbo Joyson to 
bude mít těžké, protože 
japonské firmy mají silný 
smysl pro národní hrdost 
a vysoké výrobní standar-
dy,“ myslí si Cui Dongshu, 
generální tajemník Čínské 
asociace výrobců osobních 
automobilů.    Více E15.cz

ÚKOL NA LÉTA. Společnost Takata je odpovědná za výměnu 70 milionů vadných součástí v autech 
po celém světě. 
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www.E15.cz | 9 |

n Jedno euro bude 
podle očekávání trhu 
možné koupit za 
26,90 koruny už 
v polovině března 
2017, ČNB si prý 
s uvolněním koruny 
pospíší.

Jaroslav Bukovský

Kurz 27 korun za euro může 
padnout už během prvních 
měsíců příštího roku. Alespoň 
spekulanti na to sázejí. Silněj-
ší korunu očekávají už v po-
lovině března, tedy podstatně 
dříve než v polovině roku 2017, 
jak dnes naznačuje Česká 
národní banka. Podle dat 
agentury Thomson Reuters 
trh předpokládá kurz koruny 
kolem 26,90 za euro přesně 
za šest měsíců. 

„Spekulanti zejména 
z řad zahraničních bank 
sázejí na nečekané opuště-

ní kurzového závazku ČNB 
zkraje roku,“ uvádí analytik 
České spořitelny Jiří Polanský. 
Posun v očekáváních trhů je 
podle něho odrazem vý-
roku guvernéra ČNB 
Jiřího Rusnoka 
o tom, že banka 
může uvolnit 
korunu i před 
dosažením 
požadovaného 
dvouprocent-
ního tempa 
růstu cen. 

Podle od-
borníků však leží 
tržní sázky nerealisticky 
blízko. „Předpokládáme, že 
ČNB uvolní korunu nejdříve 
na konci roku 2017, bude 
primárně záležet na vývoji 
v eurozóně, tempu růstu čes-
kých mezd a domácí inflaci,“ 
dodává Polanský. Prodloužení 
závazku nedávno připustila 
i sama ČNB, když guvernér 
Rusnok naznačil, že kurzový 
závazek zřejmě padne až v zá-
věru léta příštího roku.

Sílící tlak spekulantů 
na korunu si navíc vynucuje 
čím dál intenzivnější zásahy 
centrální banky. „Září bude 

z pohledu intervencí 
ČNB pravděpodobně 

doposud nejsilněj-
ší v tomto roce,“ 

soudí hlavní 
ekonom ING 
Jakub Seidler. 
Jen během 
prvních deseti 

zářijových dnů 
utratila ČNB 

podle jeho odhadu 
za intervence kolem 

50 miliard korun, tedy 
desetinu celkové útraty od lis-
topadu 2013. 

V delším výhledu ale trh 
příliš silnou korunu neočeká-
vá. Takzvané forwardové kur-
zy ukazují, že přesně za jeden 
rok má být jedno euro k mání 
za 26,80 koruny, v polovině 
září roku 2018 tak spekulanti 
věští 26,70 koruny, tedy jen 
o třicet haléřů silnější korunu 
než v současnosti. 

Koruna vzrušuje spekulanty 

BLESK PENĚŽENKA

Bez papírování, nutností vedení účtu v Bance, platBy zdarma!
Koupíte v trafice a e-shopu za 125 Kč

BEZPEČNOST
Žádné propojení  

s vaším účtem
ANONYMITA

Žádné citlivé údaje  

při platbách

CENA 
125 Kč

KONTROLA
Žádné přečerpání  

do minusu

DOBÍJECÍ PLATEBNÍ KARTA 

1. DoBíjEcí PLAtEBNí KArtA

JaKé má BlesK peněženKa využití?
• Bezpečné online platBy
• Kontrola droBných firemních výdaJů

• platBy chytrým telefonem
• univerzální dáreK

www.bleskpenezenka.cz
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Jen 
za prvních 

deset dní v září 
utratila ČNB 
za intervence

50
miliard 
korun.

Loni na konci roku byla jedním 
ze strašáků pro finanční trhy 
Čína, kde docházelo k výrazné-
mu zpomalení. Trh se obával, 
jak si poradí s množstvím ne- 
kvalitních úvěrů do infrastruk-
tury a s nadkapacitou v prů-
myslu. Zatímco státní dluh 
i dluh domácností jsou v pomě-
ru k HDP na 22 a 40 procen-
tech, celkové zadlužení ekono- 
miky již dosáhlo 246 procenty 
problematické úrovně. Čína by 
měla přejít z růstu taženého 
investicemi k růstu taženému 
spotřebou, což ale trvá roky.   

Od začátku roku 2016 se 
většina indikátorů v Číně 
zlepšuje. HDP dosáhl vládou 
cílených 6,7 procenta, mírně 
oživil průmysl a prodeje domů 
rostou více než 20procentním 
tempem. Indexy nákupních 
manažerů se v srpnu všechny 
poprvé od roku 2014 dostaly 

nad hranici expanze. Poda-
řil se tedy raketový přechod 
na spotřební ekonomiku?

Ne docela. Od začátku roku 
se rozjelo další kolo monetární-
ho i fiskálního stimulu, kterým 
vláda nahradila soukromé 
investice. Deficit centrálního 
rozpočtu se zdvojnásobil a ob-
jem půjček centrální banky 
státním komerčním bankám 
poskočil z 200 miliard dolarů 
na 600 miliard. Úrokové sazby 
byly sníženy skoro o dva pro-
centní body, což vedlo k růstu 
prodeje domů a snížení jejich 
zásoby. Naproti tomu růst ma-
loobchodních tržeb nezrychluje 
a drží se lehce přes 10 procent.

V Číně tedy probíhá přesun 
dluhu ze soukromého sektoru 
na státní banky, což brání 
finanční krizi. K tomu vláda 
zajišťuje pokračování investic 
a celkové zadlužení se dále 
zvyšuje. Hypoteční trh je pod- 
porován uvolněnou monetár- 
ní politikou a lze očekávat na- 
startování rezidenční výstav-
by. Výsledkem je cyklické oži-
vení, které ale není podpořeno 
strukturálním zlepšením. Vy-
padá to tedy, že Čína spíše než 
k dlouhodobému nastartování 
růstu míří k japonsko-evrop-
skému stagnačnímu scénáři.

Autor je analytikem České spořitelny

Díky (opět) 
za vládní 
zakázky

Petr Bártek

Z parketu 

BRITSKÁ farmaceutická spo-
lečnost GlaxoSmithKline jme-
novala do funkce generálního 
ředitele dosavadní šéfku divize 
spotřebních produktů Emmu 
Walmsleyovou. Ta od dubna 
příštího roku nahradí odstupu-
jícího výkonného šéfa Andrewa 
Wittyho a stane se jednou ze 
šesti žen v čele stovky spo-
lečností tvořících hlavní index 
londýnské burzy FTSE 100.

ZMĚNA V ČELE
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Dušan Kütner

 Kdo může za současný 
stav českého zemědělství? 
Ovlivnilo ho i embargo 
na vývoz potravin do Rus-
ka?
Velmi negativně. Vyvážely 
tam hlavně staré země EU. 
Poté co začalo embargo pla-
tit, tak zejména Německo, Ni-
zozemsko, Dánsko, Belgie či 
Španělsko vše s obrovskými 
národními dotacemi jejich 
vlád začaly vrhat na náš 
trh za polovinu toho, kolik 
činí výrobní náklady. Jsou 
to dumpingové ceny, které 
likvidují naše zemědělství. 
Nemáte šanci prodat. Dám 
vám příklad, protože jsme 
velkým výrobcem vepřového 
masa, druhým největším 
v Česku. Vepřovou kýtu bez 
kosti vyrobíte za nějakých 
zhruba 85 korun. Stejné 
maso se ale do Česka dováží 
za 48 korun. Nebo třeba más-
lo. Umíme je vyrobit o jednu 
až dvě koruny levněji než 
staré země EU. Jenže nyní 
se sem v letošním prvním 
pololetí vozí máslo čtvrt-
ka za 20 korun. Na máslo 
dovezené z Belgie, Nizozem-
ska či Německa v řetězcích 
– protože je vlastní – dávají 
třeba jen pět procent marže. 
Naše máslo tam dodáváme 
za zhruba stejnou cenu, 
jenže na naše máslo dají v ře-

tězcích 80 procent a možná 
i více procent marže, takže se 
prodává za 44 korun.

 Když mohou vysoké 
národní dotace dostávat 
němečtí a rakouští produ-
centi, proč ne i čeští?
Co se týče dotací z EU, tam 
velké rozdíly nejsou, to je 
zhruba stejné. Problém je 
u národních zdrojů. Pomocí 
nich dotují v zahraničí kdeco. 
Dostávají dotace z minister-
stva zemědělství, životního 
prostředí nebo práce a sociál- 
ních věcí a dalších územně 
správních celků. V Rakous-
ku například když někdo 
zaměstná člověka v země-
dělství, dostane podporu 
200 až 250 tisíc korun za rok 
na jednoho člověka.

Potraviny se do Česka 
vozí za dumpingové ceny
n Z malé firmy na chov a zpracování 
králíků vybudoval Zdeněk Jandejsek 
jednu z největších zemědělsko-
potravinářských skupin v Česku. 
Po čtvrt století existence firmy 
Rabbit Trhový Štěpánov s obratem 
sedm miliard se ale na současný stav 
svého oboru dívá skepticky: „České 
zemědělství a potravinářství je 
v nejhorším stavu, v jakém kdy bylo. 
Obor se dostal do obrovské stagnace 
a poklesu,“ říká rezolutně.

| 10 | ROZHOVOR S PODNIKATELEM ZDEŇKEM JANDEJSKEM

 Ministr Marian 
Jurečka je mladý kluk 
bez praxe. Jinak je 
to schopný a chytrý 
člověk. To Petr 
Gandalovič poslal 
naše zemědělství 
a potravinářství 
nejvíce pod vodu. 



 Proč to nejde v Česku?
Protože rozpočet byl dosud 
katastrofální. Pořád jsme 
měli strach, jak to tady zvlád-
neme, protože jsme přece 
zadlužení. Nic jiného nám 
dřívější vlády neříkaly, než 
jak jsme na tom špatně. Když 
se ale podíváte na zadluže-
nost, u Česka činí asi 
40 procent HDP. Před námi 
jsou jen Estonsko, Lucem-
bursko, Bulharsko, Lotyšsko 
a Dánsko. Média řadu let 
psala, jaká je to zadlužení ka-
tastrofa, jak žijeme na úkor 
příštích generací – ale to není 
vůbec pravda. Například za-
dluženost Řecka představuje 
177 procent HDP, Itálie 
133 procent, Portugalska 
129 procent a Belgie 106 pro-
cent vzhledem k HDP.

 Co s tím?
Ministr se snaží, ale došlo 
to do období, kdy výkyvy 
na trhu jsou obrovské. Je tady 
přebytek, který vznikl uměle 
a který si objednali Ameri-
čané. Když mluvíte s někým 
ze zahraničí, tak žádný ze 
starých států EU nesouhlasí, 
aby embargo do Ruska bylo. 
Nic to neřeší. Jen pomůžeme 
tomu, že Ruská federace to 
vyřeší tak, že nakoupí jinde 
– v Brazílii, Argentině, Číně. 
Naváže dlouhodobé kontrak-
ty – a my už se nikdy na stej-
ný objem exportu do Ruska 
nevrátíme. Evropská unie 
prostě není organizována 
tak, aby fungoval společný 
trh a státy se přibližovaly 
stejné životní úrovni. Je orga-
nizována tak, abychom fun-
govali jako kolonie. To je ale 
normální, protože na náš trh 
chtějí umístit svoje výrobky 
a české výrobky a producen-
ty vytlačit.

 O dumpingových cenách 
dovozu se rád zmiňuje i šéf 
Agrární a Potravinářské ko-
mory Miroslav Toman. Dají 
se ale vůbec prokázat?
Prokázat to jde, ale není to 
tak jednoduché. Musíte se 
dostat k fakturám společnos-
tí, které dodávají do obchod-
ních sítí. To není problém 
u zboží, které jde do tu-
zemských řetězců, ty může 
zkontrolovat ministerstvo 
financí. Jde o to, abychom 
dokázali, za kolik jde stejné 
zboží do řetězců v zahraničí 
a za kolik k nám. Prostě vzít 
dvě faktury, srovnat je vedle 
sebe a začít si stěžovat u pří-
slušných úřadů.

 Ministrem financí se 
přitom stal Andrej Babiš, 

člověk z vašeho oboru 
a největší potravinářsko-ze-
mědělský producent. To by 
mělo celému oboru pomoci, 
ne?
Mělo by nám to pomáhat, 
ale je to obráceně, protože 
se pořád mluví o jeho střetu 
zájmů. Neznám jediného 
novináře, který by nenapsal, 
že je Babiš ve střetu zájmů. 
Opak je pravdou. Jestliže 
dostává nějaké podpory, tak 
dostává stejné, a podle mne 
i nižší než ostatní, protože 
si nedovolí nárokovat nic, 
co by mu nepatřilo. Někteří 
novináři ale pořád píšou, že 
Babiš dostává 800 milionů 
dotací. Ale už nenapíšou, 
kolik z toho vytvoří obratu. 
Všichni říkají, že zemědělství 
stojí na rodinných farmách – 
měli bychom je vzít a ukázat, 

kolik obratu vytvoří z jedné 
koruny dotace ony. Odhadu-
ji, že Babiš z jedné koruny 
vytvoří šest a více korun 
obratu. U těch menších je to 
přitom jen mezi padesátní-
kem a korunou.

 Přede dvěma lety jste za-
ložili i s Babišovými firma-
mi Iniciativu zemědělských 
a potravinářských podniků. 
Přineslo vám to něco?
Myslím, že to má obrovský 
smysl. Členy jsou podniky, 
které opravdu něco pro-
dukují. Zabývají se tím, co 
všichni potřebujeme, protože 
bez potravin těžko někdo 
bude existovat. Jenže jsme 
nyní na třetině toho, co jsme 
vyráběli v roce 1990. To je 
katastrofa. Snad jen v mlé-
ku se přibližujeme hranici 
padesáti procent. Situace je 
hodně vážná, ale nikdo to 
nechce slyšet, nikdo nechce 
říct pravdu a pracovat s tím. 
To se týká i oněch dumpingo-
vých cen. Interpeloval jsem 
poslance i premiéra, ministra 
zemědělství. Premiér má 
spoustu poradců, ale každý 
vysvětluje věci jinak, takže 
to nefunguje. Díky tomu, že 
jsme vznikli, nás ale ministr 
Jurečka přibral do sboru po-
radců, takže mám možnost 
vše komentovat. Někdy je mu 
to nepříjemné, ale zase ví, že 
to jsou oprávněné připomín-
ky. Také ví, že nemůže něco 
změnit za týden. Pan ministr 
je však příliš mladý kluk, 
který nemá praxi. Jinak je to 

schopný a chytrý člověk. Ale 
ministrem by neměl být člo-
věk, který jde dělat ministra 
téměř hned po škole. Měl by 
mít odslouženo v podniku 
ve funkci ředitele pět až 
deset let.

 Pořád je ale asi lepší 
ministr než ti předchozí 
za ODS, ne?
No to byla katastrofa. Petr 
Gandalovič poslal naše 
zemědělství a potravinářství 
nejvíce pod vodu. To byla vel-
ká hrůza. A nemám problém 
mu to říct do očí.

 Bude propad výroby 
hlavně vepřového a mléka 
pokračovat?
Pokud se to nebude řešit, 
tak domácí vepřové zmizí 
a budeme závislí jen na ci-
zině. U mléka to nebude 
tak rychlé, protože každý 
producent si dost rozmyslí 
dát krávu pryč, protože trvá 
dlouho, přes čtyři roky, než 
by se chov obnovil. Snažím 
se vysvětlit i premiérovi, 
že dotace tam, kde není 
živočišná výroba, nemají 
co dělat. U rostlinné výroby 
je produktivita práce díky 
technice tak vysoká, že 
několik tisíc hektarů 
dokáže obhospodařit pár 
lidí. Naše skupina zaměstná-
vá 1700 lidí, protože máme 
velkou živočišnou i potravi-
nářskou výrobu. Kdybychom 
živočišnou a potravinářskou 
výrobu zrušili, tak nám 
postačí tak stovka.

 Chystáte v Rabbitu 
investice, které by měly 
zmírnit negativní dopad 
trendů v oboru?
Jsme podnik, který investuje 
hodně, každý rok je to zhru-
ba 300 až 400 milionů. Za 
25 let jsme nevyplatili jedi-
nou korunu dividend mimo 
skupinu. Všechny peníze, 
které vyděláme, jdou zpět 
do výroby.

 Skupinu Rabbit tvoří 
zhruba patnáct firem. Ne-
chystáte se přikoupit další?
Posledních pět let jsme 
žádný podnik nekoupili. Ale 
zhruba v letech 1998 až 2008 
do doby, než začala krize, 
jsme prošli velkou expanzí. 
Ale co se týče akvizic, nynější 
stav je velmi nejistý, nejen 
v Česku, ale i v zahraničí.

 Provozujete také sami 
asi sto obchodů. Nechcete 
jejich počet rozšířit, abyste 
se mohli lépe bránit zahra-
ničním řetězcům?
Měli jsme dříve kolem 
750 milionů korun tržeb, 
dnes jsme někde na 520 až 
550 milionech. Obrovskému 
tlaku velkých řetězců, které 
v akcích prodávají 70 až 
80 procent zboží, se nedá 
konkurovat. Každý den má 
některý řetězec nějakou akci. 
Ale my trvale v akcích pro-
dávat nemůžeme, to bychom 
byli pořád ve ztrátě. Anebo 
bychom mohli nakupovat 
levně v zahraničí, třeba tu 
vepřovou kýtu za 48 korun. 
To bychom mohli. Ale museli 
bychom zrušit naši výrobu 
v Česku. A to nechceme.
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Absolvent 
Vysoké školy 
zemědělské 
v Praze. 
Deset let 
pracoval jako 
ekonom ve Státním statku 
Kralovice, na začátku roku 
1989 nastoupil do tehdejšího 
JZD Trhový Štěpánov. 
Po revoluci založil firmu 
na chov, zpracování a export 
králíků, který posléze 
dal jméno celé skupině 
Rabbit. Tu nyní tvoří patnáct 
zemědělsko-potravinářských 
firem s obratem kolem sedmi 
miliard korun. V roce 2001 
zvítězil v celostátním kole 
soutěže Podnikatel roku 
pořádané společnosti E&Y.

Zdeněk 
Jandejsek (61)

 Evropská unie 
není organizována 
tak, aby se státy 
přibližovaly stejné 
životní úrovni. Je 
organizována tak, 
abychom fungovali 
jako kolonie. Na náš 
trh chtějí umístit 
svoje výrobky a české 
producenty vytlačit.
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n Nálety na humani-
tární konvoj ukončily 
nejen příměří, ale 
i příliv dodávek s po-
mocí civilistům.

Sýrie i Rusko včera popřely, 
že by jejich letadla měla 
na svědomí pondělní útok 
na konvoj s humanitární 
pomocí u syrského města 
Aleppo, při němž přišlo o ži-
vot nejméně dvacet lidí. Čer-
vený kříž v reakci na nálet 
odložil vyslání konvojů s hu-

manitární pomocí do čtyř 
syrských měst. Stejným způ-
sobem reagovala i OSN. Obě 
organizace uvedly, že musejí 
přehodnotit bezpečnostní 
situaci v oblasti.

„Veškeré informace o po-
hybu konvoje měli k dispozi-
ci jen extremisté, kteří tyto 
oblasti kontrolují,“ uvedl 
mluvčí ruského ministerstva 
obrany Igor Konašenkov. 
Podle opozičních aktivistů 
přitom za náletem stáli 
právě Rusové či Syřané, kteří 
o pohybu automobilů rovněž 
věděli. „Cíl tohoto konvoje 

byl známý syrskému režimu 
i Ruské federaci, a přesto byli 
tito humanitární pracovníci 
zabiti, když se snažili pomo-
ci Syřanům,“ informoval již 
v pondělí mluvčí amerického 
ministerstva zahraničí John 
Kirby. Washington je inci-
dentem „pobouřen“ a celou 
záležitost chce řešit přímo 
s Ruskem. 

„Situace v Sýrii je zdro-
jem velkých obav,“ reagoval 
včera mluvčí Kremlu Dmitrij 
Peskov. Podle něj na obnove-
ní příměří existuje jen malá 
naděje. Klid zbraní mezi 

syrskými povstalci a vládou 
prezidenta Bašára Asada do-
jednaly USA a Rusko. „Bohu-
žel musíme konstatovat... že 
našim americkým kolegům 
se nepodařilo oddělit tero-
risty od takzvané umírněné 
opozice,“ dodal Peskov bez 
bližších podrobností.

Podle předsedy MVČK 
Petera Maurera byl pondělní 
útok jasným porušením me-
zinárodního práva. „Nemož-
nost ochránit humanitární 
pracovníky může mít vážný 
dopad na humanitární prá-
ci,“ dodal. /čtk/

Syrské příměří je v troskách 

NEMOHL NEZAČÍT 
SÝRIÍ. Generální tajemník 
OSN Pan Ki-mun včera 
na úvod všeobecné rozpra-
vy 71. zasedání Valného 
shromáždění organizace 
obvinil účastníky syrského 
konfliktu, že pomáhají 
udržovat v chodu válečnou 
mašinerii. „Ti, kdo jsou 
dnes přítomni v tomto 
sále, jsou zástupci vlád, 
jež umožnily, financovaly, 
účastnily se nebo i plá-
novaly a páchaly krutosti 
proti syrským civilistům. 
Mnoho skupin pozabíjelo 
nevinné civilisty. Nikdo 
však víc než syrská vláda, 
která dále shazuje bare-
lové bomby na obydlená 
místa a systematicky mučí 
tisíce vězňů,“ řekl Pan Ki-
-mun, který ve funkci končí 
31. prosince.Fo

to
 č

tk
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Kdo má 
hlavní slovo?
Je pozoruhodné sledovat, 
jak s blížícím se koncem 
volebního období stávajícího 
prezidenta Baracka Obamy 
jeho význam, jeho role, jeho 
přítomnost na obrazovkách 
zpravodajských televizí, 
pomalu klesají. Jako by už ni-
koho nezajímalo, co si myslí. 
Silnější a důležitější jsou už 

teď hlasy možných příštích 
nájemníků v Bílém domě. 

Víkendové exploze v New 
Yorku a New Jersey ukázaly, 
jak každodenní události mění 
směr předvolební kampaně 
a jak se z „tlachání“ o kašli 
a cholesterolu diskuze stočí 
rychle tam, kde už mnoho-
krát byla − k terorismu. Ještě 
před oficiálním vystoupením 
a komentářem Baracka Oba-
my k tomu, co se na několika 
místech v New Yorku a okolí 
stalo, okomentovali výbuchy 
oba kandidáti. Donald Trump 
nemarnil ani minutu a svým 
voličům během kampaně 
v Coloradu o bombě v New 
Yorku řekl ještě předtím, 
než zprávu potvrdily úřady. 

Vzkázal, aby Američané 
zůstali stateční. Jeho tým moc 
dobře ví, že se teď před cílo-
vou rovinkou hraje o minuty 
a takto zveřejněná informace 
může pro voliče znamenat 
mnoho: pocit výjimečnosti, 

že právě jejich kandidát ví 
vše jako první, uklidní je 
a nabídne řešení. V tom-
to případě už mnohokrát 
slibovanou přísnou imigrační 

politiku. Riskantní krok se 
jeho týmu tentokrát vyplatil: 
měl pravdu. Vše nasvědčuje 
tomu, že se skutečně jednalo 
o nastražené bomby a zadr-
žení podezřelého Ahmada 
Khana Rahamiho, původem 
z Afghánistánu, policii vede 
k teroristické skupině působí-
cí na území USA.  

I Hillary se stihla blýsknout 
před kamerami dříve než 
kolega Obama. Na tiskovce 
se snažila vzbudit dojem, že 
ona se svými mnohaletými 
zkušenostmi v boji s teroris-
mem bude mít tento problém 
pod kontrolou. Co bude dělat 
jinak než současný prezident, 
ptali se novináři. Obava, 
nakolik bude jen pokračovat 

ve stávající politice a je-li 
schopna přinést něco nového, 
visela ve vzduchu.

A zatímco její protivník 
Trump přišel s kritikou poli-
cie, již obvinil z politické ko-
rektnosti a z nedostatečného 
pronásledování podezřelých, 
Hillary vidí východisko jinde. 
Naděje vkládá v počítačové 
borce ze Silicon Valley: „Tuhle 
práci nezvládne bez pomoci 
expertů na on-line prostředí, 
kteří nás mohou dovést k těm, 
kteří se snaží organizovat po-
dobné útoky.“ Kdo zachrání 
Ameriku? Po uši ozbrojení 
policisté, nebo nesmělí ajťáci?

Autorka je novinářka
žijící trvale v USA

Náš člověk v USA

Julie Urbišová

Premiérka Mayová 
odmítla Ficovy hrozby 
Britská premiérka The-
resa Mayová odmítla po-
hrůžku svého slovenského 
kolegy Roberta Fica, že by 
země visegrádské čtyřky 
mohly vetovat dohodu 
o brexitu. Podle něho by 
tak učinily v případě ome-
zení práv občanů těchto 
zemí na pobyt a práci 
v Británii. Mayová k tomu 
poznamenala, že nakonec 
bude v zájmu Slovenska, 
aby ji Fico podepsal,  

Francie omezí používání 
plastového nádobí
Francie se stává první 
zemí na světě, která se 
rozhodla zakázat jedno-
rázové plastové kelímky 
a talíře. Podle nového 
francouzského zákona 
bude muset být do ledna 
2020 všechno jednorázové 
nádobí vyrobené z 50 pro- 
cent z biologicky rozloži-
telných materiálů.

Toxický smog loni zabil 
v Indonésii 100 tisíc lidí
Kouř z lesních požárů 
v Indonésii v loňském roce 
zabil více než 100 tisíc 
lidí ve třech zemích, které 
kouřový smog pravidelně 
nejhůře postihuje. Vyplý-
vá to z nového výzkumu 
smrtících následků 
požárů, které se staly 
každoroční ekologickou 
katastrofou. /čtk/

Krátce



Zákon  
o znárodnění 
majetku
V mediálním rámusu okolo 
EET a kontrolních hlášení 
tak trochu zapadla zákonná 
norma, která je v tažení proti 
daňovým únikům bezpo-
chyby nejdrastičtější. Jedná 
se o prokazování původu 
majetku. Minulý týden 
zákon definitivně odmávla 
sněmovna. Na návrh senáto-
rů ČSSD původní verzi ještě 
přitvrdila a objem prokazo-
vaného majetku snížila ze 
sedmi milionů korun na pět. 
V pondělí zákon podepsal 
prezident Zeman.

Vedle dodanění v případě 
neprokázání příjmů přináší 
zákon drakonické pokuty, 
které při něčem, co finanč-
ní úřad vyhodnotí jako 
nedostatečnou spolupráci, 
mohou dosáhnout až sta 
procent s bonusem tří let 
kriminálu. Přiléhavější ozna-
čení by proto znělo „zákon 
o znárodnění majetku“. Svou 
ideou má nejblíže k růz-
ným podobným normám, 
na jejichž základě rudnoucí 
poválečná republika znárod-
ňovala majetek „keťasům 

a spekulantům“. Zavádí totiž 
zpětnou povinnost evido-
vat a uchovávat informace 
o nabytém majetku. To je 
v příkrém rozporu s princi-
pem zákazu retroaktivity.

Zatímco dnes může 
finanční úřad jít při kontrole 
daňových přiznání tři roky 
nazpět, schválená norma 
zavádí subjektivní posou-
zení, kdy dotyčný majetek 
nabyl. Co to bude znamenat 
například pro daňového po-
platníka, který si svépomocí 
postavil dům z „bouraček“ 

a nebude to moci prokázat 
stejně jako to, kdy konkrétně 
k nabytí majetku došlo, je 
nabíledni. Bude mít prostě 
smůlu. Navíc není vůbec 
jasné, jak budou finanční 
úřady sporný majetek oce-
ňovat. Zda podle ceny v době 
pořízení, nebo v době, kdy 
přírůstek zjistí. Vzhledem 
k tomu, jak dramaticky se 
mění ceny na trhu nemo-
vitostí, je to zcela fatální 
otázka.

Retroaktivita není jedi-
ným problémem z hlediska 
ústavnosti. Pokud daňový 
subjekt neuspokojí svým 
vysvětlením daňový orgán, 
předá finančák věc policii. To 

je ovšem v přímém rozporu 
se zákazem sebeobviňování. 
Stát získá pod pohrůžkou 
sankce informace, které mo-
hou vést k odhalení trestné 
činnosti. Jenže tyto infor-
mace pak nejsou použitelné 
v trestním řízení. 

Důsledky jsou absurdní. 
Pokud nebudou represivní 
orgány schopny prokázat 
konkrétní trestnou činnost, 
kriminálníci budou pouze 
„dodaněni“ a pokutováni. 
A jejich příjmy z drog či 
kuplířství budou legalizová-
ny. Případnému trestnímu 
postihu za krácení daně 
pak bude bránit drakonická 
výše pokuty. Z judikatury 
i evropských smluv vyplývá, 
že vysoké penále je trestem 
samo o sobě, a tak na zákla-
dě zákazu dvojího trestání 
by se měl postižený alespoň 
vyhnout trestu v rámci 
trestního řízení. Představa 
některých politiků a protiko-
rupčních bludařů, že krimi-
nálníci skončí v teplákách, 
je tedy mimo mísu. Nemluvě 
o tom, že skuteční zločinci 
se již v době, kdy si majetek 
pořizovali, snažili jej nějak 
legalizovat. Nakonec tedy zá-
kon dopadne nejtvrději na ty, 
kteří si od svého majetku 
neschovávali dost dokladů 
o jeho nabytí. Třeba v naivní 
víře, že po mnoha letech 
už je po nich nebude nikdo 
požadovat. 

Autor je publicista a redaktor  
serveru Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek

Ideově má  
zákon blízko  
k pronásledování 
„keťasů a spekulantů“. 
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Tvář dne 

 Říkám všem politickým lídrům 
i kandidátům: nepoužívejte cynické 
výpočty, podle nichž získáte hlasy tím, 
že budete dělit lidi a násobit strach,
řekl generální tajemník OSN 
Pan Ki-mun
str. 12
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Zdivočelá regulace
Praktičtí lékaři chtějí předepisovat víc druhů léků, aby 
nemuseli posílat své pacienty kdovíkam jen kvůli recep-
tu. Už dnes mohou předepsat cokoli. Jenže některé léky 
na receptu od praktika pojišťovna neproplatí, zato když 
je předepíše specialista, tak ano. Logika se v tom hledá 
těžko. Mastí proti atopickému ekzému asi praktický lékař 
nikomu neublíží. Moderní šetrnější léky na cukrovku by 
měl zřejmě předepisovat spíše než ty staré.

Důvodem jsou peníze. Pacient má oficiálně ze zdravot-
ního pojištění nárok na veškerou péči. Takový systém 
přirozeně buduje jakési podloudné bariéry a doufá, že 
ušetří. Než týdny nebo měsíce čekat na termín u kožního 
lékaře, zaplatí si leckdo masti „od praktika“ ze svého. Než 
aby dojížděl za diabetologem do města, nechá si od svého 
lékaře napsat levnější lék. Každé zdravotnictví potřebuje 
regulace, protože žádné nemá nekonečné množství peněz. 
A když se o nich kvůli politickému riziku nesmí nahlas 
mluvit, není divu, že jsou často postavené na hlavu. 
 Adéla Čabanová

Je důležité držet v životě rovnováhu. Osm hodin na spánek, 
osm hodin na práci a osm hodin na tvrdou práci.
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• Kvalitní šumivá vína se vyrábějí druhotným kvašením vín 
v uzavřených nádobách buď klasickou metodou kvašením v lahvích 
– metoda Champagne, nebo kvašením v tlakových tancích – 
Charmatova metoda.

• Označení Šampaňské víno je od roku 1908 chráněnou značkou 
jen pro šumivá vína vyrobená klasickou metodou ve francouzské 
oblasti Champagne z odrůd Chardonnay, Pinot Noir a Pinot Meunier. 
Od roku 1922 byla ve Francii vyhlášena ještě šampaňská oblast 
druhého řádu, tedy oblast Aube. 

• Šumivá vína vyrobená v ostatních vinařských oblastech Francie se 
označují většinou jako Crémant. U nás se uchytil název sekt, což 
je převzato z Německa. Poslední dobou jsou velmi ceněna šumivá 
vína ze Španělska s názvem Cava.

Šampaňské,  
sekt, šumivé víno

Partner rubriky

Sekt se hlásí 
o své místo
n Poslední dobou se v nabídce 
i menších moravských a českých 
vinařů stále častěji objevuje sekt. 
Ruku v ruce jde s tímto trendem 
i stoupající zájem spotřebitelů.  
Svého potenciálu  ale u nás sekt  
stále ještě nedosáhl.

Vlastimil Poliačik 

Podle ředitele Vinařského 
fondu Jaroslava Machovce 
zatím sekt v Česku výrazný 
boom nezažívá. „Zvýšená 
nabídka i u menších vinařů je 
však očividná. Je to přirozený 
vývoj. V okolních státech vi-
naři zcela běžně sekt nabízejí. 
Takže naši vinaři jen svou 
nabídku rozšiřují zajímavým 
směrem,“ říká Machovec 
a dodává, že zájem o sekt se 
zvyšuje i u spotřebitelů, ale 
zdaleka zatím není na úrov-
ni jiných vinařských zemí. 
„U nás stále převažuje názor, 
že se sekt hodí hlavně pro 
oslavu či významné chvíle. 
Jinde se ale sekty popíjejí běž-
ně k jídlu či jen k posezení,“ 
upozorňuje.

Aktivitu v tomto směru 
u menších vinařů vítá i nej-
větší tuzemský producent 
sektu, společnost Bohemia 
Sekt. „Vnímáme to jako 
pozitivní skutečnost, která 
souvisí celkově se zvyšová-
ním úrovně celého českého 
vinařství. Trh sektů roste 
a aktuálně dosahuje řádově 
17 milionů lahví ročně, což re-
prezentuje spotřebu 1,3 litru 
na osobu a rok. V porovnání 
s okolními zeměmi ale vidíme 
stále ještě nemalý potenciál 
růstu. Rozmanitost sektů jak 
z hlediska barvy, kondice, 
způsobu výroby, tak i z po-
hledu více výrobců může 
k tomuto růstu významně 
přispět,“ upozorňuje Ondřej 
Beránek, ředitel společnosti. 
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Tiché víno, ze kterého se sekt 
vyrobí, musí být svěží s větším 
obsahem kyselin. Připravuje 
se buď samotokem, nebo 
jemným lisováním.

Příprava. 
Většinou se tiché 
víno kupážuje, to 
znamená, že se 
smíchá do speciál-
ního cuvé. Pak se 
přidá takzvaný tirážní likér, což 
je směs vína, kvasinek, cukru 
a dalších výživových látek. 

Lahvování. Upra-
vené víno se plní 
do silnostěnných 
tlakových lahví 
a uzavírá ocelovými 
korunkovými uzá-
věry. 

Uložení. Lahev se uloží 
v prostorách s teplotou zhru-
ba 14 stupňů Celsia do vodo-
rovné polohy. Směs v lahvi 
začíná kvasit za současného 
vzniku oxidu uhličitého 
a alkoholu. Podle zákona víno 
musí kvasit minimálně devět 
měsíců, ale doporučuje se 
alespoň dva roky.

Setřásání. 
Kvasinky, 
které zůsta-
nou ve víně, 
se setřásají 
k hrdlu.

Chlazení. Hrdlo se zamrazí, 
nebo se celá lahev zchladí 
na tři stupně.

Degoržování. 
Odstraní se zátka, 
přičemž část 
s kalem opustí 
lahev. 

Doplnění. Po odstřelení 
se musí lahev doplnit. Využi-
jeme-li jen stejně 
prokvašeného vína, 
vznikne extra suchý 
sekt. Chceme-li sekt 
suchý nebo s vyšším 
obsahem cukru, mu-
síme jej doplnit expe-
dičním likérem. Ten 
se vyrábí především 
z vína a hroznového 
cukru.

Výroba sektu – 
klasická metoda

Pramen sektjanpetrak.cz 

Sama „Bohemka“ prodala 
loni 11 milionů lahví, což bylo 
o 15 procent více než v roce 
2014. Avšak většina byla vyro-
bena metodou charmat (viz 
box), klasickou metodou jich 
bylo vyrobeno 290 tisíc.

SEKT S PŘIDANOU HODNOTOU
Důležité je, že vinaři v pře-
vážné většině nabízejí sekt 
vytvořený klasickou metodou, 
tedy stejnou, jakou se vyrábí 
šampaňské. V tomto směru 
mají rozhodování poměrně 
jednoduché. „Trh je zaplavený 
hromadou levných šumivých 
vín různých velkých produ-
centů, a chce-li se vinař pre-
zentovat sektem a zachovat si 
prestiž, musí jej vyrobit s při-
danou hodnotou,“ upozorňuje 
Vladimír Hříbal, spolumajitel 
vinařství Sekt Jan Petrák, 
které se výrobě sektu věnuje 
už téměř čtvrt století.

PROBLÉMY S PRODUKCÍ
Výroba však není nijak jed-
noduchá, vyžaduje některé 
speciální postupy či tech-
nologie. A tak především 
menší vinaři, pokud chtějí 
mít sekt v nabídce jen jako 
doplněk, musejí minimálně 
část výroby zajistit u jiných 
producentů. V Česku není 
mnoho vinařství, která si mo-
hou vyrobit sekt sama. Jsou 
to většinou větší společnosti 
nebo ty, které se na sekt spe-
cializují. Ostatním nezbývá 
než využít nabídky pomoci 
s výrobou specializovaných 
vinařství. Těch je však u nás 
velmi málo, takže zájemci se 
musejí obracet do zahraničí, 
téměř výhradně na rakouské 
producenty. „Není na tom 
nic špatného,“ říká Martin 
Novák, spoluzakladatel spol-
ku Klasický sekt, distributor 
a prodejce sektu. „I jinde 

ve světě to takto menší vinaři 
dělají. Například vinař z ob-
lasti Moselly, od kterého jsem 
dovážel výborné sekty, je 
vyráběl pomocí technologie 
jiného podniku,“ dodává.

Jedno z mála vinařství, 
které u nás tuto službu nabí-
zí, je Sekt Jan Petrák. „Jsme 
schopni pomoci vinařům jak 
částečně, tak s celou výrobou. 
Podle požadovaného množ-
ství buď vinař přijede k nám, 
nebo my k němu,“ přibližuje 
Vladimír Hříbal. „Když se 
mne někdo zeptá, v čem jsou 
naše sekty výjimečné či speci-
ální, tak odpovídám, že právě 
v tom, že nejsou speciální 
v ničem, že jsou prostě 
klasické. Děláme je klasickou 
šampaňskou metodou bez 
experimentování a to nabízí-
me, případně učíme vinaře,“ 
dodává. Na to, že je důležité, 
aby vinař ve výsledném 
sektu zanechal svou stopu 
a nenechal si celý produkt 
vyrobit na klíč, tedy i učit 
se, upozorňuje ve své knize 
Technologie šampaňského 
i odborník na sekt a vinař 
Miloš Michlovský. 

ŠAMPAŇSKÉ
Ve světě šumivých vín je 
šampaňské považováno 
za vrchol. Je tedy pochopitel-
né, že se mnohdy sklouzne 
ke srovnávání. Každé srovná-
vání jakýchkoli vín je ošidné 
a u sektu to snad platí nejvíce. 
„Kvalita mnohých sektů, 
které jsou vyrobeny v České 
republice, je skvělá. Nelze je 
ale srovnávat se šampaňským. 
Jsou to sekty tohoto regionu. 
Samozřejmě že jsou lepší 
a horší, ale to je i u šampaň-
ských. Bylo by škoda chtít 
po našich vinařích, aby se 
jejich sekty jen podobaly šam-
paňskému. Myslím, že se mají 
budovat vína, tedy i sekty, 
typická pro tuto zemi. A daří 
se to, tak si to užívejme,“ zdů-
razňuje Martin Novák.

Není však od věci si uvě-
domit, že poloha České re-
publiky v podstatě odpovídá 
kraji Champagne. „Poloha, 
podnebí, často i podklad 
vinic a obsah kyselin téměř 
předurčují výrobu vynika-
jících sektů,“ upozorňuje 
Jaroslav Machovec.



n Dánský estét Nicolas 
Winding Refn se v no-
vince Neon Demon 
stylově, ale bezobsaž-
ně podíval na kanibal-
ský svět modelingu.

Iva Přivřelová

Pětačtyřicetiletý Nicolas 
Winding Refn, který v rod-
ném Dánsku začínal s drs-
nými akčními thrillery, svou 
zálibu v estetizovaném násilí 
přenesl i do svých anglicky 
mluvených počinů. Jeho 
kariéra, zdá se, vyvrcholila 
před pěti lety stylovou jízdou 

Drive s Ryanem Goslingem 
v hlavní roli. I v ní ale bylo 
vidět, že Refn velmi dobře ví, 
jak má točit, už méně o čem. 
Následující drsný výlet Jen 
Bůh odpouští vypadal jako 
rozpohybovaná výstava 
náladových fotek. Novinka 
Neon Demon, s níž soutěžil 
letos na nejslavnějším filmo-
vém festivalu v Cannes, dává 
o něco větší smysl. Vy- 
stajlovaný pohled do kruté-
ho losangeleského světa mo-
delingu, obsahující všechna 
klišé a mnoho těžkopádných 
metafor, i tak působí jako 
další samolibá hříčka.

Příběh je opět jednoduchý 
a známý. Mladičká naivní 

modelka s jiskrou a tváří Elle 
Fanningové, nová v L. A. 
a postupně opájená mocí 
vlastní krásy, musí přežít 
mezi upírskými kolegyněmi, 
které by ji nejradši žárlivostí 
sežraly. Což Refn předvede 

doslova, takže ke konci 
s potěšením ukáže pár ne-
chutných, rádoby šokujících 
scének, v nichž hezké dívky 
provádějí nehezké věci. Neon 
Demon obsesivně hltá krásu, 
před jejíž posedlostí varuje, 
a povrchně sleduje povrchní 
lidi ze zákulisí módy, které 
představuje stereotypně 
jako z noční můry odpůrců 
módního průmyslu. 

Film v Cannes obdržel 
cenu za soundtrack plný 
chladné elektronické hudby 
od Refnova obvyklého spolu-
pracovníka Cliffa Martineze. 
Některé scény vypadají jako 
její videoklip. Některé jako 
reklama na kosmetiku. Jiné 
jako nápodoba filmařů, kteří 
s podobným tématem do-
kázali pracovat zajímavěji. 
Život této historce z krásné-
ho podsvětí dodává jen Elle 
Fanningová, magnetická 
mezi blond klony dalších 
modelek a schopná dodat 
své roli víc vnitřního života, 
než pro ni Refn s pomocí 
mimo jiné britské dramatič-
ky Polly Stenhamové napsal. 
Jakmile Fanningová z plátna 
zmizí, módní přehlídka se 
zhroutí do směšně provoka-
tivního, atmosférického béč-
kového hororu. A Refnovo 
snobské nutkání zkrášlovat 
ošklivost v efektních obra-
zech se stane unavujícím. 

Autorka je spolupracovnicí redakce

FILM

Vlk z Královských Vinohrad

(Režie: Jan Němec)
Poslední film Jana Němce 
už za něj dokončili studenti 
z FAMU, třeba Tomáš Klein, 
uváděný jako pomocný 
režisér. Jen 68 minut dlouhý 
celovečerák, který v létě zís-
kal Zvláštní uznání na karlo-
varském festivalu, je stejně 
svérázný jako jeho hlavní 
tvůrce i hlavní postava. Oba 
jsou v podstatě totožní. Oním 
vlkem z Vinohrad má být čes-
ký režisér John Jan (Jiří Mádl), 
kterého nikdo nechápal, jak si 

zasloužil. Forman mu zbaběle 
znemožnil vyhrát Zlatou pal-
mu v Cannes 1968, Trump mu 
dal místo peněz svou knihu. 
Tak si poctu své genialitě mu-
sel natočit bohémský filmař 
sám, jakkoli na pořádný film 
neměl prostředky. Absurdní 
dílo na hraně iritujícího ama-
térismu, furiantského punku 
a vynalézavé znouzectnosti je 
určené především pro Něm-
covy fanoušky. Iva Přivřelová

KULTURA  www.E15.cz | 15 |

Horor démona povrchnosti

Neon Demon 

(horor, Francie/Dánsko/USA 2016, 
117 min)
Režie: Nicolas Winding Refn
Scénář: Nicolas Winding Refn, 
Mary Lawsová, Polly Stenhamová
Hrají: Elle Fanningová, Jena 
Maloneová, Bella Heathcoteová, 
Keanu Reeves
Premiéra: 22. září
Hodnocení: 40 %
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Vzhledem k rostoucímu zájmu o využití svěřenských fondů v České 
republice, se Asociace pro podporu a rozvoj svěřenských fondů (APRSF) 
rozhodla zorganizovat sérii veřejných seminářů na toto téma.

Semináře povedou členové APRSF, tedy přední odborníci z českých 
advokátních kanceláří, bank, společností zabývajících se daňovým 
poradenstvím a administrátoři svěřenských fondů. Semináře jsou určeny 
pro širokou veřejnost a jejich cílem je blíže představit tento nový institut. 
Hlavní témata jsou následující:
● Co je to svěřenský fond?
●	Jaké výhody přináší založení svěřenského fondu?
●	Praktické příklady využití svěřenského fondu pro:
●	Běžné rodiny  
 – řešení dědických záležitostí
●	Podnikatele
●	Rodiče postižených dětí
●	Firmy
●	 Investory
●	Příležitosti k dotazům

Semináře se uskuteční v:
OSTRAVĚ  5. října 2016 v 17:30 
Impact Hub, Sokolská tř. 1263/24,  
702 00 Ostrava

BRNĚ  6. října 2016 v 17:30  
Nadace Partnerství, Údolní 33,  
602 00 Brno

PRAZE  20. října a 2. listopadu 2016 v 18:00  
PwC Česká republika, City Green Court,  
Hvězdova 1734/2c, 140 00 Praha

Vstupné činí 400,- Kč/ 200,- Kč pro seniory a studenty.
Registrovat se můžete na www.aprsf.cz nebo emailem info@aprsf.cz

Informace o APRSF:
Asociace pro podporu a rozvoj svěřenských fondů, z.s. je samosprávný,  
dobrovolný, nepolitický a neziskový spolek založený za účelem podpory  
a rozvoje svěřenských fondů.

259042/22 inzerce

Minirecenze

NEBEZPEČNÁ POKUŠENÍ. Nejen Jesse (Elle Fanningová), ale i režisér Refn podléhá démonu stylu. 
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PODOBY BOHYNĚ. 
Indický umělec 
pracuje v Kalkatě 
na sochách hinduis-
tické bohyně Durga, 
jedné z podob 
manželky boha Šivy. 
Její jméno zname-
ná doslova „těžko 
přístupná“, má po-
dobu líté bojovnice 
a bývá oslavována 
jakožto ničitelka 
zlých démonů – 
asurů. Čtyřdenní 
svátek na její počest, 
Durga púdžá, se 
stal nejdůležitějším 
svátkem roku v řadě 
indických států.
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Vědci zjistili, že...

n Každoročně se 
zmenšující plocha za-
mrzlého oceánu ohro-
žuje životní prostředí 
medvěda ledního. 
Stal se tak symbolem 
zvířat ohrožených glo-
bálním oteplováním.

Porovnání satelitních sním-
ků z let 1979 až 2014 potvr-
dilo krajně nepříznivý vývoj 
z hlediska ledních medvě-
dů – v Arktidě každoročně 
ubývá dnů, během nichž se 
mohou pohybovat po zamrz-
lé hladině moře a lovit. Právě 
zamrzlá plocha patří k hlav-

ní strategii, kterou si lední 
medvědi opatřují potravu 
pro sebe i mláďata. Využívají 

prasklin a otvorů v ledu, kde 
číhají na svoji hlavní kořist 
– tuleně. 

Ve vodě by lední medvěd 
neměl naději tyto ploutvo-
nožce dostihnout. Spoléhá 
proto na díry v ledu, ve kte-
rých se tuleni musejí jednou 
za čas vynořit a nadechnout 
se. Medvěd tak dostává jedi-
nou příležitost, jak se nažrat 
a vytvořit si tukové zásoby 
na období, kdy ledy roztají.

 Právě období nezamrz-
lé vodní hladiny trvá čím 
dál tím déle. Jen mezi výše 
zmíněnými zkoumanými 
roky byla doba volné hladiny 
za každou dekádu o sedm až 
devatenáct dnů delší.

„Závislost ledních medvě-
dů na zamrzlém moři z nich 
činí z hlediska globálního 

oteplování nejohroženější 
živočišný druh na světě,“ 
zdůraznil mezinárodní tým 
biologů ve studii, kterou 
publikoval v časopisu The 
Cryosphere.

Podle aktuálních dat Me-
zinárodního svazu ochrany 
přírody se počet ledních 
medvědů oproti stavu z polo-
viny loňského století propadl 
o třetinu. Na světě tak přeží-
vá jen kolem 25 tisíc jedinců. 
Postupně ustupující ledová 
pokrývka má i další nedávno 
pozorované následky. Patří 
k nim četnější výskyt ledních 
medvědů v odlehlejších ob-
lastech, kde žijí lidé, či přímo 
kolem lidských obydlí. /msc/

…ledním medvědům mizí led pod nohama

OHROŽENÍ. Globální oteplování rozpouští ledním medvědům 
loviště, takže musejí déle přežívat z chudších tukových zásob.
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